

PENSION REFORMS IN THE SPANISH AND FRENCH RECOVERY AND RESILIENCE PLANS



ABSTRACT

In this paper, first we propose to shed light on the main fiscal and economic measures taken by the European Union (EU) to deal with the economic crisis derived from the Covid-19 pandemic. Secondly, we will examine the instrument of the Recovery and Resilience Facility and its close link with the European Semester. Finally, we will look at the specific recommendations received by the European institutions on the pension systems of Spain and France and analyze whether the governments address them in their respective plans.

KEYWORDS: *European Semester, European Funds NextGenerationEU, National Recovery Plans, Pension Reform.*

RÉSUMÉ

Dans cette étude, nous proposons dans un premier temps de mettre en lumière les principales mesures fiscales et économiques prises par l'Union Européenne (UE) pour faire face à la crise économique dérivée de la pandémie de la Covid-19. En second lieu, nous examinerons l'instrument de la facilité pour la relance et la résilience, et son lien étroit avec le Semestre européen. Finalement, nous nous pencherons sur les recommandations spécifiques des institutions européennes sur les systèmes de retraite de l'Espagne et de la France et nous analyserons si les gouvernements les abordent dans leurs plans respectifs.

MOTS-CLÉS: *Semestre européen, Fonds européens NextGenerationEU, plans nationaux de relance, réforme des retraites.*